
EINDRAPPORTAGE ONDERZOEK EN KWARTIERMAKEN BM IN HELMOND 

Aanleiding. 
De gemeente Helmond heeft d.d. 1 oktober 2015 aan Bureau-Marcello de opdracht 
verstrekt om vanuit ervaringsdeskundig perspectief een aanzet te geven ter bevordering 
van zelfredzaamheid, eigen kracht en eigen regie voor inwoners met complexe 
problematiek door middel van zelfhulpgroepen. 

Opdracht:  
Het ging hierbij om onderzoek naar de navolgende zaken: 

 • Het organiseren van zelfhulp voor inwoners met complexe problematiek. 
 • Vormgeving en participatie door deze groep inwoners.  
 • Cliënt-ondersteuning van de inwoners met complexe (GGz) problematiek. 
 • Worteling van zelfhulp in de wijk.  
 • Kennisoverdracht c.q. attitudeverandering bewerkstelligen bij de opdrachtgever en 

medewerkers van professionele zorgpartijen. 

Doel: 
Het uiteindelijke doel was, het bevorderen van zelfredzaamheid eigen kracht en eigen 
regie, dus het stimuleren en ondersteunen van herstelprocessen van burgers.  

Door Bureau Marcello te leveren diensten:  
 • onderzoek en kwartiermaken 
 • zelfhulpgoep inwoners met complexe problematiek 

Methodiek: 
• Kwartier maken 
• Pilot zelfhulpgroep 

Het kwartiermaken was er op gericht de voor inzet van ervaringsdeskundigheid 
noodzakelijke vrije ruimte te onderzoeken en waar mogelijk te maken binnen de 
bestaande (zorg)systeemwereld van Helmond. 
Daarbij waren de opdrachtgever en de ketenpartners de voornaamste actoren. 
De zelfhulpgroep diende naast het faciliteren van het herstel van zorgmijders ook als 
kennisbron vanuit het informele circuit c.q. de leefwereld van burgers 
met complexe problematiek. 
 
Marcello van den Anker, Hans van Eeken en Frank Engels zijn zowel binnen de 
organisatie van de opdrachtgever als bij de ketenpartners, als bij sociale partners in de 
wijk gaan kennismaken, voorlichten, weerstanden gaan onder- en opzoeken om vanuit 
ervaringsdeskundigheid werkrelaties aan te kunnen gaan. 

Aandachtspunten waren: 
 • weerstanden opzoeken. 
 • weerstanden 'aangaan' middels gesprekken en groepssessies. 
 • werkrelaties initiëren. 
 • regelmatig terugkoppelen met opdrachtgever. 
 • komen tot een advies hoe, waar, wanneer en welke ervaringsdeskundige producten 

en diensten in te gaan zetten. 
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Fasering:  
Wat fase 1 werd genoemd nl. het kwartiermaken alsmede de zelfhulpgroep, heeft zich 
afgespeeld binnen de hierboven geschetste fasen van voorbereiden, waarnemen en 
waarderen. 

Inleiding: 
Binnen Helmond bleek begin 2015 bij zowel de politiek als het ambtelijk apparaat en 
gevoel van urgentie te bestaan ten aanzien van burgers met ernstige problematiek van 
psychische-, verslavings- en forensische aard of een combinatie daarvan. 
Vandaar dat wethouder Van der Zanden contact heeft gezocht met Bureau Marcello 
teneinde te onderzoeken of zelfhulp in combinatie met de inzet van 
ervaringsdeskundigheid zou kunnen bijdragen aan een oplossing. 

Bij de start van het project spelen in het kanteljaar 2015 met betrekking tot de drie 
decentralisaties diverse factoren een rol.  
Alle betrokken partijen zochten manieren om in te spelen op de nieuwe situatie.  
Dat was merkbaar binnen de gemeente zelf, de zorg- en welzijnsinstellingen en binnen het 
sociale domein.  
Het bleek een gunstig momentum om de ambities van de drie decentralisaties te toetsen 
aan de haalbaarheid in de praktijk vanuit het perspectief van ervaringsdeskundigheid, 
waarbij aangesloten diende te worden bij genoemde veranderende omgevingsfactoren. 

Uitgevoerde activiteiten

• veldonderzoek 
 ◦ gesprekken met zorgpartijen 
 ◦ gesprekken met ambtenaren 
 ◦ gesprekken met plaatselijke politici 
 ◦ gesprekken met maatschappelijke organisaties 
 • bezoek wijkradenavond 
• zelfhulpgroep 
 ◦ in De Westwijzer is een zgn. overwegingsgroep gestart 
• projectorganisatie 
 • werkbesprekingen BM 
 • voortgangsbesprekingen met de trajectregisseurs 
 • voortgangsbesprekingen met beleidsambtenaren 
  
Volgens de in de bijlagen bijgevoegde activiteitenlijst:

• zijn er 50 gesprekken gevoerd met in totaal 103 personen.
• is de overwegingsgroep 10 keer bij elkaar geweest.
• heeft BM 15 werkbesprekingen gevoerd.
• zijn er 2 tussentijdse rapportages ingediend.
• hebben er 6 voortgangsgesprekken met de trajectregisseurs plaatsgevonden.
• hebben wij regelmatig voortgangsbesprekingen met Daniela Nideröst en Kim van 

Uden gevoerd.

Het geheel heeft een inzet van in het totaal 630 manuren gekost.
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Centrale vraag:
De centrale vraag voor BM was niet zozeer of zelfhulp al of niet zou kunnen bijdragen aan 
het welzijn in Helmond, ook niet de vraag of zelfhulpgroepen überhaupt mogelijk zouden 
zijn binnen Helmond. 
De centrale vraag betrof wel: 
‘In hoeverre is er in Helmond voldoende vrije ruimte voor de inzet van 
ervaringsdeskundigheid mogelijk en in hoeverre is er zowel bij de opdrachtgever als bij de 
betrokken zorgpartijen voldoende draagvlak aanwezig om zelfhulp volgens de herstelvisie 
en middels de inzet van ervaringswerkers uit te voeren en voor de middellange en lange 
termijn te borgen binnen een vrijplaats?’  
Dit betrof dus een vertrouwenskwestie.

Algemene waarneming:
Naast een gevoel van urgentie hebben wij ook een zekere mate van welwillendheid ten 
opzichte van ons en onze visie en missie waargenomen. 
Vrijwel overal nam men voldoende tijd en ruimte om ons te ontvangen en werden we 
serieus genomen. 
Verder werd duidelijk dat de kennis van de herstelvisie en ervaringsdeskundigheid over 
het algemeen niet of nauwelijks aanwezig was.
Gaandeweg ontdekten wij waarom het gevoel van urgentie aanwezig is. 
Er blijken in Helmond veel en grote problemen op psychosociaal-, psychisch- verslavings- 
en forensisch gebied te zijn. 
Met name partijen die direct met de burger van doen hebben, zoals de wijkpolitie, 
trajectregisseurs, woonconsulenten en buurtbeheerders, gaven aan dat het water hen aan 
de lippen staat. 
Vooral de onmacht  veroorzaakt door het (vermeende?) uitblijven van adequate en 
structurele hulp en begeleiding door zorgpartijen, veroorzaakt bij de burger en de 
naastbetrokkenen veel frustraties. 
Het idee dat de oorzaken niet worden aangepakt leeft sterk. 

Weging & waardering: 
Om alle ingewonnen informatie te kunnen wegen en waarderen t.o.v. de centrale 
(vertrouwens)vraag, hebben wij ons laten leiden door de definitie van Pauline Meurs. 
Pauline Meurs, sinds 1 januari 2015  voorzitter van van de Raad voor Volksgezondheid en 
Samenleving, heeft vertrouwen nl. als volgt omschreven: 
Vertrouwen gaat altijd over:

 • intenties (ben ik te vertrouwen?) 
 • competenties (weet ik waar ik het over heb?) 
 • prestaties (lever ik ook?) 

Vandaar dat wij onderstaand instrument hebben ontwikkeld dat ons waarneming weegt op 
grond van intenties, competenties en de te verwachten prestaties van de diverse partijen 
ten opzichte van de ingeschatte mogelijkheden de herstelvisie te omarmen en 
daadwerkelijk te implementeren. 
Het betreft een kwalitatieve waarneming die wij hiermee vanuit onze taciete kennis 
kwantitatief duiden. 
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De toegekende scores liggen tussen -3 en +3

Uit bovenstaand overzicht blijkt dat het gemiddelde van de totaalscore 0,15 van de 
actoren net boven de nul, dus in het midden uitkomt. 
Dit betekent onzes inziens, dat zowel de vereiste ruimte als het benodigde draagvlak 
beperkt is. 
Verder blijkt dat met name de zorgpartners behorende tot de GGz (inclusief SMO) laag 
scoren.
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Naam Instellingen Intenties Competenties Prestaties gemiddeld
Novadic Kentron -0,73 0,17 -2,00 -0,86
GGZ Oost Brabant -0,80 0,25 -2,00 -0,85
FACT+team -0,40 0,83 -2,00 -0,52
Bemoeizorgteam -0,67 0,83 -1,67 -0,50
SMO -0,13 0,42 -1,67 -0,46
Stichting Zelfhulp Verbindt 0,40 -0,17 -1,33 -0,37
Indigo -0,53 0,50 -0,67 -0,23
Door & Voor 0,47 -0,08 -0,67 -0,09
Uitvoerende ambtenaren 0,00 -0,75 0,67 -0,03
Beleidsambtenaren -0,00 -0,58 0,67 0,03
Wijkhuisbeheerders 0,13 -0,08 0,33 0,13
Wijkraden -0,13 -0,08 0,67 0,15
Management gemeente Helmond 0,27 -0,42 0,67 0,17
Wijkpolitie 0,27 0,08 0,67 0,34
MEE 0,27 0,17 0,67 0,37
Wijkverpleegkundigen 0,07 0,42 0,67 0,38
Stichting Zelfhulp 0,33 0,17 0,67 0,39
LEV-groep 0,20 0,50 0,67 0,46
Buurtbeheerders/ woonconsulenten 0,87 -0,17 1,67 0,79
Familieplan/Eigen Kracht Centrale 0,80 1,00 0,67 0,82
Trajectregisseurs/reclassering 0,40 0,08 2,33 0,94
Politiek gemeente Helmond 1,20 0,58 1,33 1,04
Huisartsen + POH GGZ 1,00 1,58 1,67 1,42
totaalscore 3,27 5,25 2,00 3,51
gemiddeld per actor 0,14 0,23 0,09 0,15
gemiddelde opdrachtgever 0,37 -0,29 0,83 0,30
Gemiddelde GGz-partijen -0,54 0,50 -1,67 -0,57
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Hoe waardeert BM bovengenoemde weging? 
Grosso modo betekent bovenstaande dat de partijen die het dichtst bij de leefwereld van 
de burger staan het meest ons vertrouwen genieten en dat de totaalscore van de 
opdrachtgever met gemiddeld 0,30 positief is. 
Aangezien de overige zorgpartners en met name die binnen de GGz (inclusief SMO) een 
belangrijke rol bij de toeleiding naar zelfhulpgroepen zullen gaan spelen, is het 
zorgwekkend dat de weging van deze partijen negatief is uitgevallen. 
De gemiddelde score van -0,57 van de zes GGz-partijen (inclusief SMO) duidt er op dat er 
onzes inziens veel zal moeten veranderen willen zij als volwaardige partners in dit project 
mee kunnen draaien.

In de de bijlage ’beschrijving activiteiten’ alsmede de bijlage ‘Gespreksverslagen Helmond 
week 40 t/m 51’ is in detail te lezen wat wij al zo zijn tegengekomen dat onze weging heeft 
beïnvloed. Positief dan wel negatief. 

Enkele opvallende fenomenen: 

 • op intentioneel niveau is vrijwel iedereen enthousiast. Alle partijen staan open voor 
verdere initiatieven. 

 • qua competenties valt op dat vrijwel niemand een realistisch beeld heeft van de 
herstelvisie. 

 • wij zijn bevestigd in het feit dat de zorgcultuur in het algemeen en die van de GGz 
in het bijzonder, niet uitblinkt in daadkracht. 

  
  
Conclusie: 
Alles overziende heeft bij ons van meet af aan steeds de vraag gespeeld of er voldoende 
basis zou zijn om in Helmond op en verantwoorde wijze vorm en inhoud te gaan geven 
aan zelfhulp(groepen). 
Gaandeweg en tot op het laatst is dit debat binnen BM gevoerd, waarbij een volmondig JA 
nooit aan de orde is geweest en een volmondig NEE pas in de laatste weken uit het zicht 
verdween. 
Bleven over de opties ‘nee tenzij’ en ‘ja mits’… 
Uiteindelijk is het een ‘ja mits’ geworden. 

Ja, wij denken dat het mogelijk zal zijn op een voor kwetsbare burgers verantwoorde wijze 
middels de inzet van ervaringsdeskundigheid en volgens de waarden van de herstelvisie 
zelfhulp(groepen) zodanig te implementeren dat dit zal bijdragen aan vermindering van 
onnodig lijden en de daarmee samenhangende schadelast. 
 
Dit zal beslist geen makkelijk proces zijn, en het zal veel van ons en alle betrokkenen 
vergen.  
Vandaar dat wij in navolgende schets  uit de doeken zullen doen waar onze mits uit 
bestaat. 
Met andere woorden, aan welke voorwaarden er dient te worden voldaan om zelfhulp in 
Helmond adequaat te laten functioneren en ook te borgen. 
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Randvoorwaarden: 
Inzet van ervaringsdeskundigheid en zelfhulp(groepen) vergen per definitie veel tijd en 
ruimte! 
Om de uniciteit en eigenheid van de ervaringskennis te preserveren dient er sowieso een 
vrije ruimte te zijn, een vrijplaats waarbinnen ervaringswerkers en deelnemers zich kunnen 
ontwikkelen en waar een gezonde herstelondersteunende cultuur opgebouwd kan worden. 
De herstelvisie richt zich middels empowerment op het gezonde deel van mensen, en 
daarom dient gezond gedrag bevorderd en beloond te worden. 
De gehele mens en zijn/haar narratief staat centraal en dient als bron van herstel de 
ruimte en daarmee erkenning te krijgen. 
Het holistische perspectief betekent ruimte voor circulair denken in plaats van louter lineair 
denken. 
Vandaar een aantal voorwaarden waaraan volgens ons voldaan moet worden: 

 • de opdrachtgever dient zich langdurig (3 tot 5 jaar) te committeren aan dit project. 
 • er dient voldoende vrije ruimte te worden gecreëerd waarbinnen ervaringswerkers 

een gezonde herstelbevorderende cultuur kunnen gaan vestigen. 
 • een integrale benadering is noodzaak, dus van jeugd tot bejaard en van lichte tot 

zware problematiek. 
 • de vrije ruimte dient door ervaringswerkers te worden ingevuld en bestuurd. 
 • er dienen voldoende middelen vrijgemaakt te worden om het geheel te faciliteren. 
 • er dient voldoende tijd en geld te worden geïnvesteerd in een cultuur- en 

attitudeverandering bij de opdrachtgever, met als uitgangspunt de herstelvisie. 
 • samenwerkingspartners dienen door de opdrachtgever te worden verplicht te 

investeren in een cultuur- en attitudeverandering met de herstelvisie als 
uitgangspunt. 

 • er dient voldoende rugdekking te zijn vanuit het management van de opdrachtgever 
en de plaatselijke politiek om genoemde veranderingen te initiëren en te borgen. 

 • er dient een duidelijke en degelijke klachtenprocedure m.b.t. de zelfhulpgroepen en 
de ervaringswerkers te worden ontwikkeld, gebaseerd op de principes van hoor en 
wederhoor en praten mèt i.p.v. óver mensen. 

 • géén subsidierelatie maar een opdrachtgever-opdrachtnemer relatie. 
 • BM bedingt autonomie met betrekking tot inhoud en uitvoering. 
 • géén gedwongen samenwerking met andere partners, maar alleen samenwerking 

op basis van consensus en met de herstelvisie als principieel uitgangspunt. 

Toekomstschets  
Wat wij op een termijn van drie tot vijf jaar voor ons zien, is een ‘zelfregiecentrum’ o.i.d. 
waarbinnen een tweetal senior-ervaringswerkers leidinggeven aan een twaalftal lokale 
ervaringswerkers in loondienst (8 fte) die, geassisteerd door lokale vrijwilligers, in alle 
wijkhuizen enkele tientallen overwegingsgroepen, herstelwerkgroepen, 
herstelwerkplaatsen draaien, alsmede individuele herstelondersteuning bieden aan 
burgers met psychosociale, psychische, verslavings- en forensische problematiek. 
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Dit gebeurt door een integrale benadering in de leeftijdscategorie 12 tot 88 jaar. 
Met andere woorden, zelfhulp zal normaal worden en zal consequent voor, tijdens en na 
behandeling beschikbaar zijn. 
Huisartsen, POH-GGz-ers, maatschappelijk werkers en andere zorgpartijen zullen burgers 
direct tijdens het eerste contact wijzen op de mogelijkheid van zelfzorg(groepen) en 
deelname stimuleren. 
 
Aangezien de implementatie van de herstelvisie door haar focus op het gezonde deel, 
eigen kracht en empowerment, herstelbevorderend zal gaan werken, is de verwachting 
dat de doorstroom binnen de huidige verstopte zorgketen na ongeveer twee jaar op gang 
zal komen. 
Onnodig lijden zal dan gaan verminderen alsmede de overlast van ‘verwarde personen’ en 
op langere termijn zal de schadelast veroorzaakt door genoemde problematiek afnemen. 

Bovenstaande toekomstschets zullen wij tijdens de geplande bijeenkomst met de 
opdrachtgever op 1 februari a.s. middels een presentatie verder uitwerken en tijdens een 
aansluitend debat bespreken. 

Eindhoven, 9 januari 2016 
 
Marcello van den Anker 

Hans van Eeken 

Frank Engels

�  
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BIJLAGEN:
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dag Datum activiteit aantal

Uitgevoerde activiteiten

woda 30 sep. werkbespreking met Daniela en Kim 2

woda 30 sep. Henk Schreurs directeur GGZ Oostbrabant 1

doda 8 okt. bezoek Wijkhuis Westwijzer gesproken met Thom van Grootel 1

doda 8 okt. bezoek Wijkhuis De Lier gesproken met coördinatrice Ada 1

doda 8 okt. Wijkhuis De Fonkel gesproken met beheerder Thijs van Schijndel 1

doda 8 okt. kennismaking met de trajectregisseurs 4

woda 14 okt. wethouder Nathalie van der Zanden en Daniela Nideröst 1

woda 14 okt. gesprek met Mieke Bex afdeling communicatie gemeente Helmond 1

woda 14 okt. Bezoek aan SMO Helmond, gesproken met medewerkster 1

woda 14 okt. gesprek met Leo Litjens + collega van de LEV groep 3

woda 14 okt. bezoek aan Patrick Klokgieter 1

woda 21 okt. voortgangsgesprek met de trajectregisseurs 0

woda 21 okt. gesprek met Lenie Thijs directeur samenleving economie. 1

woda 21 okt. gesprek met Bert Valentijn adviseur wijkgericht werken 1

woda 21 okt. werklunch met Irene van den Berkmortel, wijkverpleegkundige 1

woda 21 okt. gesprek met Anton van der Linden teamleider WMO consulenten. 1

woda 4 nov. voortgangsgesprek met de trajectregisseurs 0

woda 4 nov. Medisch centrum Leonardus 1

woda 4 nov. Stichting Stadshobbycentrum "Het Baken" 2

woda 4 nov. gesprek met Ans Custers en Lucien Leers van Wocom 2

woda 4 nov. Alice Mittendorp teammanager Zorg en Ondersteuning 2

woda 11 nov. Jozefs Schrovers MEE 1

woda 11 nov. gesprek met Bart Hendriks en Mike Aarts van SMO Helmond 2

woda 11 nov. gesprek wethouder De Vries 1

woda 11 nov. Frank Pubben Familiegroepsplan 1

mada 16 nov. voortgangsgesprek met de trajectregisseurs 0

mada 16 nov. Wijkpolitie 3

mada 16 nov. bespreking voortgangsrapportage met Daniela en Kim 0
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dag Datum activiteit aantal

Uitgevoerde activiteiten

dida 17 nov. Wil Berkers teamleider W&I/Bijzondere Doelgroepen 5

doda 19 nov. bijeenkomst wijkraden 15

woda 25 nov. Wijkcentrum De Boerderij 1

woda 25 nov. Residentie Brouwhorst 2

woda 25 nov. bespreking met de heer Ter Voert gemeentesecretaris 1

woda 25 nov. Angeline Thijs ervaringswerkster Fact+ team en bemoeizorgteam 1

woda 25 nov. Eleonoor Willemsen Door & Voor 1

dida 1 dec. voortgangsgesprek met de trajectregisseurs 0

dida 1 dec. BMZ-team en Henk Schreurs 4

woda 2 dec. Judith Bach  en Jeanne Aerts LEV 2

woda 2 dec. Lets’s ruilwinkel/Super sociaal 1

woda 2 dec. De Loop 1

woda 2 dec. bespreking met wethouder De Leeuw 1

Mada 7 dec. Theo Schoutsen Indigo 1

doda 10 dec. Stichting Zelfhulp 1

doda 10 dec. Wijkraad Helmond Centrum 2

doda 10 dec. Stichting Zelfhulp Verbindt 4

Vrijda 11 dec. Medisch centrum Leonardus Dr Heres + POH-GGz 3

dida 15 dec. Novadic Kentron Eindhoven 3

woda 16 dec. voortgangsgesprek met de trajectregisseurs 0

woda 16 dec. reclassering  Novadic Kentron 3

woda 16 dec. Buurtbeheerders en woonconsulenten woningcorporaties 15

totaal aantal mensen 103
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Beschrijving activiteiten. 
De gemeente Helmond heeft aan Bureau-Marcello de opdracht verstrekt om vanuit 
ervaringsdeskundig perspectief een aanzet te geven ter bevordering van zelfredzaamheid, 
eigen kracht en eigen regie voor inwoners met complexe problematiek door middel van 
zelfhulpgroepen. Er is afgesproken om gedurende fase 1 een  4-wekelijkse tussentijdse 
rapportage aan te leveren. 

Samenvatting. 
Tijdens de aanloop en start van het project spelen in het kanteljaar 2015 met betrekking 
tot de drie decentralisaties diverse factoren een rol.  
Alle betrokken partijen zoeken manieren om in te spelen op de nieuwe situatie.  
Dat is merkbaar binnen de gemeente zelf, de zorg- en welzijnsinstellingen en binnen het 
sociale domein.  
Het lijkt een gunstig momentum om de ambities van de drie decentralisaties te toetsen aan 
de haalbaarheid in de praktijk vanuit het perspectief van ervaringsdeskundigheid, waarbij 
aangesloten dient te worden bij genoemde veranderende omgevingsfactoren. 
Wij liggen hierbij op schema met: 

 • de start van een zelfhulpgroep voor burgers met complexe problematiek;  
 • veldonderzoek naar vormgeving en participatie van burgers met complexe 

problematiek; 
 • kwartiermaken voor zelfhulp binnen Helmond 
 • voortschrijdend inzicht 

Gedurende de tweede maand van de verslagperiode hebben wij meer beeld gekregen bij 
de remmende mechanisme op lokaal niveau.  
Wij hebben met meerdere ketenpartners kennisgemaakt en ondervinden de 
welwillendheid om nieuwe samenwerkingsverbanden te onderzoeken.  
Naar ons idee dragen wij gaandeweg bij aan de bewustwording en implicaties van de  
3 D’s en onderzoeken de mogelijkheid tot innovatie. 

In de derde en onderzoeksmaand hebben wij het veldwerk afgerond met een bijeenkomst 
van de gezamenlijke woningcorporaties, wijkpolitie, beleidsmedewerker gemeente en 
wijkadviseur.  
In de wijken moeten één en ander uiteindelijk ook allemaal zijn beslag krijgen!  
Hiermee zien wij op de verschillende abstractieniveaus micro – meso - macro voldoende 
ruimte om onze aanbevelingen te doen.  
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Onderstaand de tot nu toe verrichte activiteiten zoals beschreven in de uitgangspunten 
van fase 1 te weten;  voorbereiden, waarnemen en waarderen: 
 
Kwartiermaken. 

Het kwartiermaken is erop gericht noodzakelijke vrije ruimte voor zelfhulp te maken binnen 
de bestaande (zorg)systeemwereld van Helmond. 

Na het versturen van de introductiebrief door de gemeente zijn er met de betrokken 
ketenpartners afspraken ingepland en hebben er al diverse gesprekken plaatsgevonden.  
Daarbij lag de nadruk op kennismaken, doel van het project en het uitwisselen van kennis.  
Hieruit zijn al werkrelaties ontstaan met de trajectregisseurs, en hebben wij binnen de 
gemeente met een aantal functionarissen gesproken met betrekking tot de aspecten visie, 
vonk en rugdekking. 
Ten aanzien van het aspect rugdekking hebben wij onder meer met wethouder Van der 
Zanden uitvoerig gesproken.  
Tijdens het kwartiermaken is tevens gezocht naar een geschikte locatie voor het 
onderbrengen van zelfhulpgroep(en).  
Daarbij is de keuze gevallen op wijkcentrum De Westwijzer.  
Inmiddels staan met zorgpartijen en ketenpartners een afspraken gepland om gezamenlijk 
gedeelde e/o contrasterende belangen te onderzoeken en te benoemen. 
Het proces van kwartiermaken is nog maar net van start, maar wij komen al wel tot de 
constatering dat wij in het veld met een open houding en gastvrij ontvangen worden.  
Gedurende  de tweede verslagperiode, hebben wij verder kwartier gemaakt zie daarvoor  
de activiteitenlijst.  
De resultaten van de gesprekken verdiepten zich, partijen in de zorgketen zoeken 
aansluiting en staan open voor nieuwe initiatieven.  
In dit verband benoemen wij SMO die zeer benieuwd zijn op welke wijze wij de 
samenwerking nader gaan invullen.  
De wil is er, maar wij constateren een reactieve houding m.b.t. de kanteling.  
De doorstroom van mensen binnen de focusgroep stagneert en men signaleert 
capaciteitsproblemen.  
Zodoende blijft alles op zijn plaats en zoeken zij ook de vrije ruimte voor doorstroom in de 
keten.  
Dit werd ook opgemerkt door de wijkpolitie. 
Voorheen verliep hun samenwerking met bemoeizorg beter. 
De bijeenkomst van de wijkraden was vruchtbaar. Wij kregen podium om BM voor te 
stellen en dat leiden tot interactie en vragen. 
Hier zien wij mogelijkheden voor toeleiding/preventie vanuit de wijk. Ook bleek de 
behoefte aan een integrale aanpak vanwege bredere problematiek o.a. 
jeugdproblematiek. 
De handreiking om wijkgericht te werken en de nieuwe financieringsmethode werd met 
gemengde gevoelens ontvangen.  
Ook de invloed van professionals (LEV-groep) binnen de besturen baart de burger 
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blijkbaar zorgen.  
Vrijwilligers voor bestuursfuncties worden steeds moeilijker gevonden. 
De gevolgen daarvan merkten wij in het veld op bij een beheerder van een wijkhuis die 
veel inhoudelijke kritiek had op het beleid.  
En dit in een wijk met sociale en demografische samenhang en een functionerend 
wijkhuis.  

De bijeenkomst met Bemoeizorg leverde ook de intentie op m.b.t. het onderzoeken van 
samenwerking.  
Men onderschrijft het belang van de herstelvisie en staat open om daar met BM nadere 
invulling aan te geven.  
Dit zelfde geldt voor de LEV-groep.  
Men werkt daar met ‘ervaringsdeskundigen’ en men was benieuwd naar de mogelijkheid 
tot inzet van hen binnen het maatschappelijk domein.  
In deze verslagperiode hebben wij ook kennisgemaakt met St Zelfhulp, Door & Voor, en 
Zelfhulp Verbindt.  
Naar onze waarneming zijn deze gedwongen verenigd d.m.v. een subsidierelatie, en lopen 
visies en ambities nogal uiteen.  
Met name bij Zelfhulp Vebindt hielden wij een ambivalent gevoel over. 
Indigo blijkt slechte ervaringen te hebben opgedaan met Door & Voor.  
Verder hebben wij binnen MC Leonardus kennis gemaakt met huisarts Heres en 2 POH-
GGZ medewerkers. 
Dr Heres gaf te kennen blij te zijn met onze komst. 
Hij deed ons ook een handreiking m.b.t. het faciliteren van zelfhulpgroepen binnen MC 
Leonardus.  
Het gesprek met Novadic Kentron (Eindhoven) riep nogal wat ambivalentie op.  
Tijdens een plenaire bijeenkomst spraken wij een aan Novadic Kentron loyale 
ervaringsdeskundige professional, over haar ongenoegen t.a.v. beleid die voorziet in het 
plaatsen van coachingsgroepen in de lijnorganisatie.  
De reclasseringstak van Novadic Kentron (Helmond) ziet voor BM wel een brugfunctie met 
name omdat zijzelf vanuit een gedwongen kader werken.  
De bijeenkomst van de gezamenlijke woningcorporaties was letterlijk het sluitstuk van ons 
veldwerk.  
Er was veel onmacht en frustratie richting systeemwereld en met name de reguliere zorg. 
Men ervoer deze bijeenkomst als hoopgevend en inspirerend.  
Een deelnemer zei afsluitend; “dit had ik niet willen missen.” 
 
Pilot zelfhulpgroep. 

De snel op te starten zelfhulpgroep dient naast het faciliteren van herstel van zorgmijders 
ook als kennisbron vanuit het informele circuit c.q. de leefwereld van burgers met 
complexe problematiek 
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De eerste zelfhulpgroep is op 28 oktober jl. van start gegaan.  
De eerste deelnemers zaten hierop ook te wachten. Het enthousiasme van de eerste 
deelnemers werkt aanstekelijk en zij lijken te willen fungeren als ambassadeurs.  
De medewerking vanuit Westwijzer is actief. Men is betrokken en attendeert ons op 
mogelijke deelnemers van de zelfhulpgroep in en rondom Westwijzer.  
De voorbereidingen/ randvoorwaarden zijn geschapen en het proces van zelfhulp is 
hiermee begonnen. 
De groep is zich aan het zetten en groeit voor wat betreft het aantal deelnemers.  
Gaandeweg ontstaan groepsregels en worden deelnemers daar ook op gewezen en aan 
gehouden. 
Het is mooi om te zien dat een dakloze deelnemer voor de groep koeken meeneemt. 
Voor wat betreft toeleiding zien wij voldoende mogelijkheden om in het kader van de 
stagnatie in de zorgketen door zelfhulpgroepen doorstroming op gang te brengen.  
De wijze waarop dit ingebed en geïmplementeerd gaat worden lijkt de kritische 
succesfactor. 
Inmiddels voeren wij ook gesprekken met mogelijke nieuwe partners e/o beproefde 
concepten.  
Indien de herstelvisie daadwerkelijk leidend wordt, ontstaat er  ruimte in het voortraject van 
de zorg, tijdens behandeling, en nadat de behandeling hebben afgerond.  
Het doorbreekt in onze optiek de vicieuze cirkel die de afgelopen decennia is ontstaan 
waarbij de symbiose tussen cliënt en hulpverlener onbetaalbaar is geworden. 

Ook gedurende de 3e verslagmaand blijft de groep intact en groeit het onderlinge 
vertrouwen. De groep is kennelijk veilig en men blijft komen.  

• Beeldvorming en acceptatie van de projectopdracht  
(wensen en verwachtingen) 

Tijdens de eerste vier weken bleek er, zoals te verwachten valt, hier en daar verschil van 
interpretatie van de opdracht. 
De daadkrachtige en onbevangen wijze waarop BM binnen de ambtelijke organisatie naar 
rugdekking zocht, werd door de organisatie soms als teveel en te snel ervaren. 
Ook de brede scope die BM hanteert om de vrije ruimte te zoeken is hier en daar op 
weerstand gestoten. 
Eén en ander is in goed overleg geadresseerd en er bleek steeds dat partijen consensus 
bereikten.  
De gesprekken met wethouder De Vries en gemeentesecretaris Ter Voert werden door ons 
als ondersteunend en bevestigend ervaren.  
De politieke wil is er, echter de praktijk blijkt weerbarstig.  
Men herkende in onze opdracht en methodiek datgene wat men op visie- en beleidsniveau 
voor ogen staat. 
Men erkent dat zowel lokaal als nationaal de complexiteit van de 3 D’s een duurzaam 
proces is, en was aangenaam verrast dat wij met ons project daar vanuit de praktijk een 
eigenstandige invulling aan geven. 

Tijdens de ontmoetingen met wethouder De Leeuw en Nathalie Peijs/Ellen Knobbe vond 
er aansluiting plaats met wijze waarop BM de opdracht wil invullen.  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Daar bleek ook ruimte voor de integrale aanpak die BM voorstaat. Dus ook de jeugd erbij 
betrekken!
 

• Projectorganisatie 
In de praktijk blijkt dat vanuit de opdrachtgever met name Daniela Nideröst en Kim van 
Uden praktisch en direct betrokken. zijn 
Zij hebben ons met raad en daad terzijde gestaan. 
Marcello van den Anker beheert vanuit BM de financiële belangen en is vooral praktisch 
betrokken bij het kwartiermaken en de opzet van de zelfhulpgroep. 
Hans van Eeken heeft de rol van organisator en Frank Engels die van procesbegeleider. 
Er blijkt spanningsveld te bestaan tussen de beleidsmakers enerzijds en BM anderzijds. 
Als voorbeeld fungeert het ‚schuren’ met betrekking tot de door BM gewenste toegang tot 
de raadscommissie Maatschappij.  
Hierdoor komt voorzichtig ruimte in het oude denken van wat zich uit in  “wat jullie doen/
willen is hier niet gebruikelijk.”  
Ook hiermee dragen wij bij aan bewustwording en het mogelijk verkleinen van de kloof 
tussen beleid en praktijk.  
Tijdens de afrondende derde verslagmaand van het veldonderzoek ervoeren wij 
gaandeweg meer draagvlak. 
 Dit hebben wij ook steeds gecommuniceerd om het risico te vermijden, dat wij als 
“Haarlemmer olie” worden gezien.  
De doelgroep is in onze optiek het resultaat van falende systemen, vaak te beginnen bij 
een falend gezins- dan wel familiesysteem.  
Dat rechtvaardigt een integrale (keten)benadering vanuit de herstelvisie en biedt volop 
ruimte om binnen de 3 D’s daar nadere invulling aan te geven.  
Het faciliteert mensen in hun empowerment om zodoende te kunnen participeren. 

• Exploreren v.h. strategisch veld 
Hiermee is een begin gemaakt. 
Grosso modo kan nu al vastgesteld worden dat wij vanuit de opdrachtgever hier en daar 
de rubberen muren van de systeemwereld hebben ervaren. 
Anderzijds constateren wij binnen de gemeentelijke organisatie veel interesse, steun  en 
welwillendheid. 
De veldpartijen zijn nieuwsgierig en verwachtingsvol t.a.v. het fenomeen zelfhulp en de 
inzet van ervaringsdeskundigheid.  
  
De weg die wij banen gedurende de 1e fase van het project creëert nu juist de ruimte in 
het speelveld van het sociale domein.  
De “rubberen muren” binnen het ambtelijk apparaat en de ketenpartners zijn deel van het 
probleem.  
Als de “herstelvisie” in theorie al bekend is, wordt daar in de praktijk nog (te) weinig 
gebruik van gemaakt.  
De dominantie van het bio-medische model werkt remmend op herstel.  
Het op termijn verleggen van het accent naar de herstelvisie zal uiteindelijk doorstroom 
teweeg brengen in de verstopte/verkokerde zorgketen.  
Dit vraagt om offers van de professionele zorgpartijen. 
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Door met elkaar in dialoog te gaan, is het besef van laatst genoemde zin – “dit vraagt om 
offers van de professionele zorgpartijen”- bij de opdrachtgever in onze waarneming 
doorgedrongen.  
Het nieuwe zal ten koste gaan van het oude. 
Daardoor kunnen randvoorwaarden ontstaan waardoor de “taciete kennis” ook elders 
waarde creëert.  

• Waardebeleving bij belanghebbenden 
Alle betrokken geven aan dat het initiatief tot het faciliteren van zelfhulp als zeer 
waardevol wordt ervaren. 

• Beschrijven van gemeenschappelijk en botsende referentiekaders/waarden en normen. 
Wij constateren zonder meer een algemeen gevoelen dat de zorg beter en effectiever 
zou moeten. 
Dit vanuit de behoefte aan het verminderen van onnodig lijden met in haar verlengde 
beperking van de ‚schadelast’ voor de gemeente. 
Wel constateren we dat de waarden van de herstelvisie met de daaruit voortvloeiende 
normen t.a.v. zorg en begeleiding van inwoners met complexe problematiek zowel bij de 
opdrachtgever als veldpartijen nog onbekend zijn. 
Ook is er bij zowel opdrachtgever als veldpartijen nog een, onzes inziens onterecht, 
vertrouwen in de kwaliteit en effectiviteit van het traditionele zorgkader. 
Zie hiervoor ook voetnoot 1 en 2. 

Het voortschrijdend inzicht op lokaal niveau verdiept zicht. De knellende en heersende 
mechanisme worden duidelijker en zullen bij de eindrapportage nader worden 
gethematiseerd. 

Door consequent vast te houden aan onze onbevangenheid is er bij de opdrachtgever een 
gespreksklimaat ontstaan van waaruit gemene delers ontstaan.  

 

• Structuren en systemen 
De vanzelfsprekendheid van bestaande systemen en zorgkaders, en met name het bio-
medische model vormen een sterke tegenmacht m.b.t. onze opdracht. 
Er is sprake van verstarde structuren die sinds 1970 de zogenaamde ‚industrialisering’ van 
de zorg hebben geschraagd.  
De gesprekken in de tweede maand bevestigen dit beeld nog eens te meer.  
Het neigt in onze optiek naar conflicterende belangen en stagnatie.  
Hiermee worden de contouren van de collectieve onmacht zichtbaar met een reactieve 
houding als gevolg.  

Wij hebben in de derde verslagperiode bij de opdrachtgever een toenemend draagvlak te 
geconstateerd t.a.v. de complexiteit in relatie tot de focusgroep.  
Zolang alleen aan symptoombestrijding wordt gedaan, en niet naar de onderliggende 
problematiek, zal van de zorgketen verstopt blijven, waardoor onnodig lijden en overlast 
zullen toenemen..

.
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Beeldvorming van de huidige situatie (actoren, belangen, structuur, cultuur, mensen, 
competenties, systemen etc.). 
Na vier weken ontstaat een beeld van een door politiek wil gedreven wens tot veranderen, 
kantelen en verbeteren van de zorg voor de inwoners van Helmond. 
Deze beweging blijkt ook onder een vergrootglas te liggen hetgeen de opdrachtgever 
voorzichtig maakt, met de neiging tot omzichtigheid. 
Binnen de leefwereld van de burger ontmoeten wij enthousiasme en de wens tot 
aanpakken en herstel van de menselijke maat. 
De eerste periode is te kort geweest om hier verder op in te kunnen gaan.  
Wij menen te constateren dat het voeren van gesprekken op diverse niveaus ook bij de 
opdrachtgever bijdraagt aan verdieping.  
Gesprekspartners op een wat grotere afstand (visie en beleid) van de dagelijkse praktijk 
zijn aangenaam verrast met de opdracht die aan ons gegeven is en met de originele wijze 
waarop wij die invullen. 

Huisarts Heres verwoordde het treffend; het kader zou moeten zijn; het bio-psycho-sociaal-
existentieel-model wat recht doet aan de herstelvisie.  
Deze benadering doet recht aan de complexiteit van de 3 D’s,  de herstelvisie, en de 
maatschappelijke ontwikkelingen binnen onze participatiemaatschappij.  
De uitdaging is om met alle betrokken (zorg) partners een nieuwe samenhang hierin te 
bewerkstelligen 

• Knelpunten 
De onbevangen wijze waarop BM vanuit haar taciete en doorleefde ervaringskennis te 
werk gaat heeft hier en daar voor ‚beweging’ gezorgd. 
BM heeft tot op heden geen echte knelpunten ervaren. 
Als organisatorisch knelpunt merken wij op dat aangeleverde n.a.w. gegevens van 
ketenpartners e.d. hier en daar gedateerd dan wel incompleet zijn.  
Naast het vertraagde startmoment van het project leidde dit tot vertraging. 
Het “innemen” van ruimte bij het Veligheidshuis ervoeren wij als mooi een voorbeeld hoe 
de systeemwereld neigt te reageren op vernieuwingen. Oude patronen zijn weerbarstig. 
Gedurende de derde maand ervoeren wij wat tijdsdruk.  
Alhoewel wij veel relevante (zorg)partijen hebben gesproken, zijn wij ons ervan bewust dat 
wij niet met alle 91 zorg- en welzijnsinstellingen kennis hebben kunnen maken.  
Het aantal toegemeten uren is met de wijsheid van nu wat krap gebleken.
 

Kennisoverdracht en attitudeverandering bij opdrachtgever en instellingen. 
Tijdens het kwartier maken lopen wij tegen het fenomeen aan van wat door Jos van der 
Lans tijdens de netwerkmiddag zorg/welzijn/jeugd d.d. 5 oktober jl. als “rubberen muren” 
geduid werd.  
Hierin zit sterk de attitudecomponent verweven.  
Zelf hebben wij dit als het  “opzoeken en aangaan van weerstanden” benoemd.  
Dit ook weer vanuit het perspectief van taciete kennis en onze ervaringsdeskundigheid.  
Wij constateren en markeren het als deel van het proces gedurende fase 1, en zullen de 
invloed ervan na afronding in de eindrapportage nader omschrijven. 
 Tijdens de kennismakingsgesprekken toetsen wij of de bij de GGz-zorginstellingen breed 
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gedragen “herstelvisie” bij de andere ketenpartners bekend is, dan wel of er al mee 
gewerkt wordt. Voor ons van belang om te weten, omdat deze rand voorwaardelijk 
verbonden is met eigen regie/empowerment c.q. participatie.  
Al doende krijgen wij steeds meer de bevestiging dat dit ook in Helmond speelt en van 
wezenlijk belang is.  
Het is de kritische succesfactor en daarmee ook niet op korte termijn meetbaar.  
Zelfhulpgroepen oprichten is het probleem niet; de wortels van onderliggende 
problematiek dienen o.i. op lokaal niveau bloot te worden gelegd. 

Het spanningsveld tussen de ruime opdrachtomschrijving en de directieve aansturing 
vanuit de opdrachtgever is gedurende de onderzoeksperiode enigszins verminderd.  
Het ging juist om de grenzen van de vrije ruimte op te zoeken.  
De trekkracht vanuit de systeemwereld heeft BM weerstaan en gethematiseerd.  
Voor onze “Heidedag” voelden wij bemoediging en bekrachtiging om juist buiten de 
bestaande kaders te blijven denken/doen/laten. 

Financiële verantwoording. 
Van het aantal beschikbare uren zijn 630 uren besteed.  
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Gespreksverslagen Helmond week 40 t/m 51 

Verslag donderdag 8 oktober 2015 
We zijn om 8.30 uur begonnen met de werkbespreking,  
het rondje hoe zit je erbij?: ieder zat er goed bij en gaf aan veel zin te hebben in deze 
klus.  
Een aantal lopende zaken waaronder de agenda van die door doorgesproken. 
om 9.30 uur schoof Marco van Uden aan, om te praten over de project organisatie.  
Belangrijkste punt was dat een ieder wekelijks zijn uren via Excel aan Marco opstuurt, 
waardoor hij een totaal verantwoording kan maken.  
Deze dient vierwekelijks bij Daniëlla ingeleverd worden tegelijk met de andere rapportage.  
Frank gaat samen met Marco een systeem op zitten waardoor de planning en flow van het 
project aanschouwelijk gemaakt wordt. 
Vervolgens vertrokken wij om 10.00 uur naar wijkhuis De Westwijzer.  
Dit bleek een groot modern multifunctioneel wijkcentrum te zijn.  
Wij werden allerhartelijkst ontvangen door de heer Thom van Grootel de hoofdbeheerder.  
Na een rondleiding de eventuele komst van een groep besproken.  
Thom stond daar zeer open voor.  
Onze conclusie was dat zowel de locatie als de situatie in het Haagje optimaal is voor het 
draaien van een groep. 
Vervolgens hebben wij een werklunch gehad met Daniëlla en Kim waarbij Mieke Bex van 
de afdeling communicatie zou aansluiten.  
Dat laatste is er helaas niet van gekomen. 
Het eerste onderwerp gedurende de lunch was onze voorwaarde tijd en ruimte te maken 
en de zogenaamde krappe agenda van ambtenaren en leidinggevenden.  
Hans gaf aan daar niet akkoord mee te gaan hetgeen leidde tot een wrijving tussen hem 
en Daniëlla.  
Later werd besloten om van beide kanten we het een en ander te maximaliseren. 
Ook de gevraagde rugdekking kwam ter sprake met name door dat Kim daarover 
doorvroeg.  
Hans vertelde over zijn negatieve ervaringen in Apeldoorn en lichtte toe dat er vaak 
geklaagd wordt zonder dat er een gegronde klacht is. 
Frank vulde een en ander aan waardoor er wel iets bij de dames gebeurde.  
Ook kwam het ‘spook’ Theo Teunissen langs in de vorm van het verhaal hoe hij als ex-
SPV-er geprobeerd heeft de gemeente te laten kantelen,  maar dat hij met name door 
toedoen van de GGZ, Novadic Kentron en het leger des Heils aan de kant is 
gemanoeuvreerd. 
Vervolgens zijn wij naar wijkcentrum De Lier gegaan waarbij coördinatrice Ada? ons 
ontmoette. 
 goed gesprek gehad met een vrouw die 25 jaar ervaring in de wijk heeft en een bron van 
kennis blijkt te zijn. 
zij was kritisch op het functioneren van de wijkraden. 
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Hierna naar wijkcentrum De Fonkel gegaan, een prachtig modern multifunctioneel 
wijkcentrum in het centrum van Helmond waarbij wij beheerder Thijs van Schijndel 
gesproken hebben.  
Deze was zo eerlijk om zijn bedenkingen voor de komst van een groep te uiten.  
Hij vreesde dat de komst van onze doelgroep bezoekers het centrum uit zullen jagen.  
Ook gaf hij aan niet of nauwelijks contact met de gemeente te hebben. 
Als laatste hebben wij de drie trajectregisseurs in het veiligheidshuis bezocht.  
Dat was een goede en constructieve bijeenkomst waar we elkaar goed hebben leren 
kennen.  
Rob kwam met zijn boosheid richting de systeemwereld.  
Marcello en Hans hebben daar tegenover gesteld dat de herstelvisie uitgaat van eigen 
verantwoordelijkheid en daarmee de slachtofferrol afwijst.  
Rob accepteerde deze visie en ontspande duidelijk.  
Sjors was kritisch richting de gemeente omdat de trajectregisseurs niet bij dit project 
betrokken waren geweest. 
Ook hier kwam het ‘spook’ Theo Teunissen weer aan de orde, en werden wij geduid als 
'de volgende'.  
Het bleek ook dat Sjors van mening was dat ons project onder hen zou moeten vallen en 
dat Daniella en Kim dit los zouden moeten laten.  
Dit ging dus duidelijk over eigenaarschap en zeggenschap.  
Naarmate het gesprek vorderde zagen wij het vertrouwen bij Rob en Sjors groeien, 
waarop Sjors uiteindelijk aangaf er toch wel warm voor te lopen.  
Met name onze onafhankelijke c.q. autonome houding ten opzichte van de opdrachtgever 
en ons appèl op het opdrachtgeverschap van de gemeente maakte indruk. 

Verslag woensdag 14 oktober 2015 
Wij ontmoeten elkaar om 08.30 uur voor de werkbespreking in een iets andere stemming 
dan de vorige keer.  
Er was minder euforie, meer realisme, maar er bleek ook vertrouwen te zijn.  
We zijn uitgebreid ingegaan op de dagen ervoor, waarbij zowel Marcello als Hans tegen 
de rubberen muren van het gemeentesysteem zijn aangelopen.  
De perikelen rond de facturering, alsmede de weerstand die Hans bij met name Daniëlla 
ontmoette om in de organisatie tot afspraken te komen, werden doorgeakkerd.  
Hierbij bleek de rol van Frank als procesbegeleider door beiden als zeer nuttig en 
steunend te zijn ervaren. 
We zagen uit naar de bespreking met Nathalie van der Zande om een en ander uit te 
spreken.  
Vervolgens zijn wij naar de bespreking met Nathalie gegaan waarbij ook Daniela aanwezig 
bleek te zijn. 
Na een aanvankelijk wat stroef begin, waarbij Daniëlla nogal in de weerstand schoot, 
kwam het gesprek goed op gang en werd dus weer positief en constructief.  
Hans markeerde heel duidelijk de behoefte aan een goede klachtenprocedure waarbij hij 
aangaf dat bij geklaag allereerst onderzocht dient te worden of het hier om een gegronde 
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klacht zou gaan en vervolgens op basis van hoor en wederhoor naar bevind van zaken 
gehandeld dient te worden.  
Nathalie nam dit punt serieus. 
Daniëlle voegde daar aan toe dat zij zowel van burgers als van zorgpartners weerstand 
verwachtte. 
Eerst nu pas bleek dat Nathalie en Daniëlla flink hun best hadden moeten doen om ons 
voorstel geaccepteerd te krijgen omdat men het wel veel geld vond.  
Dat is bijvoorbeeld één van de redenen waarom zij de samenwerking met zelfhulpnetwerk, 
zelfhulp verbindt en door & voor wensen.  
In hun optiek zou dat dan kosten besparen.  
Hans bracht het standpunt van Bureau Marcello in, dat wij niet op bevel samenwerkingen 
aan willen gaan, maar op basis van inhoud, waarbij de herstelvisie leidend, is 
complementaire partners gaan zoeken.  
Ook dit leidde tot nog al wat weerstand....  
Als laatste bracht Marcello zijn persoonlijke beleving t.a.v. het vragen door Daniela om 
referenties in.  
Dit bleek een goed bedoelde actie van Daniëlla en Kim om onze positie te versterken, 
waarvan Nathalie niets wist. 
Besloten werd omdat voorlopig zo te laten omdat er in ieder geval een reverentie van het 
leger des Heils is. 
Onze conclusie van deze bespreking was dat deze op het juiste moment had 
plaatsgevonden, de lucht geklaard en het toegezegde vertrouwen wederzijds 
versterkt was. 
Tijdens de lunch, die wij met zowel Danielle als je Sjors nuttigden, nog even over 
nagepraat, maar verder niet veel bijzonders.  
Na de lunch zijn we op de bonnefooi bij SMO Helmond binnengestapt, waarbij uiteindelijk 
een erg interessant gesprek hadden met een begeleidster (naam?) die ons een goede 
inkijk bood hoe het daar toegaat.  
Ze was enthousiast over onze plannen en zegde toe dit bij haar management aan te 
kaarten.  
Daarna richting De Westwijzer, waar we om 15.30 uur een gesprek hadden met Leo 
Litjens en zijn collega's.  
Ook dit was een goede uitwisseling.  
Wij konden onze plannen en visie goed voor het voetlicht brengen en er werd goed 
geluisterd. 
Het bleek dat mijn mogelijkheden zag tot samenwerking met name in de toeleiding naar 
groepen. 
Leo zou ook zijn connecties in zitten om ons verhaal bij de LEVgroep verder te brengen en 
ook contacten leggen met de wijkagent.  
Vervolgens zijn wij gedrieën nog bij Patrick op bezoek geweest en ik kregen een goede 
indruk hoe Marcello omgaat met iemand die zijn weg aan het zoeken is om uit de put te 
klauteren. 
Al met al weer een lange, intensieve maar nuttige dag. 
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Verslag woensdag 21 oktober 2015 
We zijn begonnen met een voortgangsbespreking bij de trajectregisseurs.  
Er bleek al een begin van een werkrelatie te zijn ontstaan, voorlopig hebben wij in ieder 
geval hun sympathie.  
Rob schoot in zijn rebellie terwijl Sjors als een soort Boeddha zat toe te kijken. 
  
We hebben onze ervaringen gedeeld en met name aan de hand van het mailbericht dat 
Daniëlla de dag ervoor nog verstuurd had. 
De conclusie was: waar wij ruimte vragen en maken heeft het systeem in de persoon van 
Daniëlla de neiging het weer in te perken.  
Daarna een kort gesprek met Lenie Thijs directeur van afdeling samenleving economie.  
Was een kort maar wel aangenaam gesprek, waar in Lenie ook duidelijk maakte waarom 
hetgeen wij als weerstand ervaren, volgens haar eerder de zorg voor een goede afloop is.  
Verder vroeg zij goed door over de zorgsysteemwereld.  
Ook gaf zij aan dat er twee ‘spoken’ uit het verleden meespelen, naast Theo ook een club 
ervaringsdeskundigen in de jeugdzorg, die er een puinhoop van gemaakt hebben.  
Vandaar dat zij ons vroeg ons bewust te zijn van onze veiligheid  en de zorg daarvoor.  
Daarna hebben we een korte werkbespreking gehad waarin we een en ander geëvalueerd 
hebben en weer onze koers bepaald.  
Vervolgens een gesprek met Bert Valentijn, één van de twee adviseurs wijkgericht 
werken van de gemeente.  
Een goed gesprek waarin ook de transities en kanteling aan de orde kwamen.  
Frank vroeg terecht door naar de wijkraden. Dit resulteerde in een idee om op 19 
november tijdens een algemene wijkraden overleg een presentatie te komen geven.  
Vervolgens een werklunch met Irene van den Berkmortel, een wijkverpleegkundige, die 
zelf contact met ons gezocht op had.  
Kim sloot daarbij aan en er ontstond een geanimeerd gesprek over de toestroom van 
deelnemers aan herstelwerk- of overwegingsgroepen. 
Ook hierin zagen we Kim zoeken naar haar rol, maar ook weer sturen in de zin van ons in 
een bepaalde richting willen duwen. 
Om 14.00 uur een afspraak met Anton van der Linden teamleider WMO consulenten. 
Dit was ook een verrassend goed gesprek, de man kon ons goed horen en zien en was 
duidelijk blij met het initiatief. 
Hij zag mogelijkheden om via WMO consulenten samen te gaan werken.  
Nodigde ons uit om zodra we daadwerkelijk aan het werk zouden gaan contact met hem 
te zoeken. 
Hierna ging Marcello Patrick ophalen om samen met hem in De Westwijzer kwartier te 
gaan maken voor de te starten overwegingsgroep.  
Frank en Hans hebben nog even na zitten kaarten waarna ieder zijns weegs ging. 
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Verslag woensdag 4 november 2015 
We begonnen de dag om 08.30 uur in het Veiligheidshuis met een werkoverleg met 
bureau Marcello:  
Marcello zelf zat er wel goed bij en ook wat betreft de werkzaamheden was hij tevreden en 
had er zin in.  
Frank deelde één en ander over zijn medische problematiek en dat het nog al wat de 
impact heeft. Hij is inmiddels ook gestopt met roken.  
Hans deelde mee er goed bij te zitten en ook weer zin te hebben in de dag.  
Om 9.00 uur overleg met de trajectregisseurs. 
Daarin stelde Hans twee incidenten aan de orde, namelijk het feit dat Kim min of meer 
directief had voorgesteld om op 19 november a.s. zelf de wijkraden toe te spreken over 
ons project in plaats van Frank en Marcello. 
Verder ook de e-mail van Paul Berkers waaruit bleek dat Daniela met betrekking tot ons 
verzoek om met de raadscommissie maatschappij te spreken, vond dat dit niet (meer) 
nodig zou zijn.  
Het bleek dat wij ons door beide berichten beperkt voelden in onze autonomie en ruimte.  
Dit werd bevestigd door Sjors, Rob en Ans. 
Sjors verbaasde zich er al een tijdje over dat wij nog niet met Nathalie Peijs gesproken 
hadden.  
Hans deelde mij dat hij feitelijk niet wist wie dat was en dat zij ook niet op onze 
door Daniela verstrekte lijst voorkwam.  
Daarop gaf Sjors ons een college met betrekking tot gemeentelijke politiek, het ambtelijk 
apparaat, de diverse rollen en verantwoordelijkheden, belangen en gevoeligheden.  
Sjors zegde toe om Nathalie Peijs via mail te vragen met ons in contact te treden en Rob 
bood aan om het contact met de voorzitter van de huisartsen vereniging de heer 
Notermans voor ons te maken. 
Al met al een goed overleg waarin we gesterkt werden en op de ingebrachte thema's 
richting kregen. 
Hierna ging Marcello zijn groep draaien, en Frank en Hans benutten de tijd om op de 
bonnefooi op bezoek te gaan bij zorgcentrum Leonardus, hetgeen een contact met de 
office-manager van de huisartsenpraktijk opleverde.  
Daarna nog bij stadshobbycentrum Het Baken geweest hetgeen wel een mooie indruk 
gaf, maar voor de korte termijn weinig opleverde.  
Na de lunch in het stadskantoor vertrokken wij spoorslags naar WoCom in Someren.  
Daar hadden wij een bespreking met Ans Custers woonconsulente en Lucien Leersse 
teamleider wonen & buurten.  
Hun behoeften bleken aan te sluiten bij hetgeen wij in de aanbieding hebben met zelfhulp 
en ervaringsdeskundigheid.  
Het was een geanimeerd gesprek waarbij uiteindelijk Lucien aanbood om onze plannen 
voor wat betreft een bijeenkomst met alle wooncorporaties, volgende week in een 
brancheoverleg te promoten.  
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Vervolgens hebben we even uitgeblazen met een drankje waarna wij naar 
Alice Mittendorp bij Peel 6.1 zijn geweest. 
Alice is teamleider schuldhulpverlening en bijzondere bijstand en zij had een collega, een 
klantmanager erbij uitgenodigd.  
Ook dit was een goed gesprek waar wij onze onze waar konden etaleren en waarbij beide 
partijen mogelijkheid tot samenwerking en ontwikkeling zagen. 
Om 17.00 uur trokken wij tevreden huiswaarts… 

Verslag 11 november 2015 
We zijn begonnen met een werkbespreking waarin in eerste instantie die Marcello zijn 
ervaringen bij het leger des Heils hij deelde.  
Hij komt er ook steeds meer achter dat ook daar rubberen muren zijn en dat wellicht zijn 
halfwaardetijd reeds is ingegaan.  
Frank deelde zijn misère met betrekking tot zijn lichamelijke gezondheid en alle angsten 
en gevoelens die dit bij hem op roepen.  
Hans vertelde dat hij er verder goed bij zat en ook lekker in het project zit.  
Hierna ging Marcello zijn groep in de Westwijzer draaien en Frank en Hans gingen naar 
Jozef Schrover van MEE. 
Dit bleek een boeiend en leerzaam gesprek.  
Jozef heeft het vorige jaar bij WIJ Eindhoven gewerkt en is daar min of meer gefrustreerd 
weggegaan en nu leidinggevende bij MEE. 
Zijns inziens is WIJ Eindhoven te groot, te dogmatisch en wordt, ondanks het feit dat het 
inmiddels een onafhankelijke stichting is, volkomen beheerst en gecontroleerd door de 
gemeente Eindhoven.  
Jozef zag ons initiatief helemaal zitten en beweerde dat als het ergens moet lukken dan is 
het in het Helmondse.  
Daarna zijn Frank en Hans nog op de bonnefooi bij sociaal cultureel centrum Parkzicht 
geweest maar dat stelde weinig voor.  
Hierna volgde een werklunch met het personeel van LEV en de Westwijzer in 
de Westwijzer zelf, waar ook Jordi, de vrijwilliger die met Marcello de groep draait 
aanschoven.  
Hierna op bezoek bij SMO Helmond in Den Herd, waarbij Bart Hendriks en Marc Aarts 
troffen.  
Dit was een heel goed gesprek zowel qua werkrelatie opbouwen als inhoudelijk. 
Hier zijn goede mogelijkheden tot samenwerking.  
Hierna hadden wij een gesprek met wethouder Van Dijk. 
Ook dit was een goed gesprek, Van Dijk luisterde erg goed en bleek een ex-
maatschappelijk werker te zijn. 
Dat was te merken in die zin dat hij de zorgwereld wel kent.  
Daar hebben wij onze wederwaardigheden met de commissie maatschappij ter tafel 
gebracht.  
Hij kon ons meer inzicht verschaffen in de dynamiek van het ambtelijk apparaat in ons 
raad geven daarin.  
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Aan het eind gaf hij aan het een bijzonder goed gesprek gevonden te hebben en te hopen 
dat wij verder zouden gaan met dit project. 
Als laatste hadden wij in hotel Sint Lambert een gesprek met Frank Pubben van het 
familiegroepsplan.  
Dit was op initiatief van Frank Engels en er volgde een interessant gesprek over en weer 
met allerlei wederwaardigheden.  
Het gedachtegoed van de EKC en nu familiegroepsplan sluit aan op de herstelvisie, dus 
wellicht dat er in de toekomst samengewerkt kan worden.  
Om 18.00 uur ging iedereen moe maar voldaan zijns weegs. 

Verslag van dinsdag 16 en woensdag 17 november 2015 
Wij begonnen dinsdag om 13.00 uur met een werkbespreking met de trajectregisseurs.  
Hierin werd de algemene gang van zaken doorgenomen en ook de politieke en ambtelijke 
perikelen kwamen weer langs, mede naar aanleiding van een telefoontje dat Daniëlla met 
Hans had gepleegd over onze wens om met de raad te spreken.  
Conclusie bleef dat het belangrijk is om een eigen koers te houden en dus ook de raad te 
spreken.  
Verder werd nog doorgenomen welke contactpersonen wij zouden kunnen spreken en 
Rob van Dijk zou aan een lijstje met kandidaten aan ons doorgeven.  
Daarna gingen Hans en Frank naar de wijkpolitie  waar ze met Huub Jacobs en twee 
andere leidinggevenden gesproken hebben.  
Deze drie geven leiding aan 16 wijkagenten.  
Na enige sepsis mede vanwege het feit dat ze door de gemeente  niet op tijd en 
voldoende waren ingelicht, maar ook doordat de politie gedurende deze transitieperiode 
door allerlei partijen wordt benaderd, kwam ons verhaal over over en kregen we 
draagvlak. 
Daarna door naar de bespreking van de eerste rapportage met Daniëlla en Kim.  
Er werd feitelijk weinig over het rapport zelf gezegd, maar er was wel impliciete kritiek: het 
zou te veel beschrijvend en te weinig concreet zijn. Ook stond er al in wat zij al wisten.... 
Dit werd besproken en uiteindelijk moest Kim weg en daarna hebben wij het nog gehad 
over onze wens om de raad te spreken. 
Het voorstel van Daniëlla om informeel met de raad te kunnen spreken was getorpedeerd 
door haar management in casu Nathalie Peijs.  
Na wat heen en weer spreken hebben wij duidelijk aangegeven hier niet mee akkoord te 
gaan en een alternatief te wensen.  
Enkele prikkende opmerkingen:  
 • Leny Thijs had gevraagd 'zijn die mannen nu alweer hier? Ze moeten toch de wijk 
  in?' 
 • jullie tarief is erg hoog 
 • de kans dat de subsidie wordt teruggevorderd is wel heel klein  
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en nog meer speldenprikken werden er uitgedeeld. 
Hierna zijn wij onder het genot van een etentje één en ander gaan evalueren.  
Het bleek dat we wel allemaal erg verbaasd waren over de gang van zaken, maar heel 
duidelijk hadden dat wij onze eigen koers vast wilden houden en onze autonomie en 
zelfbepaling wilden vasthouden. 
De volgende morgen zijn wij om 10.00 uur weer begonnen met een terugblik op de dag 
daarvoor.  
Dit was een vruchtbare bijeenkomst omdat al pratend koers werd bepaald en ideeën 
aangedragen, waardoor meer zicht ontstond op wat wij als onze opdracht beschouwen.  
Daarna zijn we met z'n allen de wijk in gegaan en om 12.15 uur hebben wij geluncht met 
Bert Valentijn en collega's. 
Om 13.00 uur hebben wij het team bijzondere doelgroepen ontmoet dat onder leiding staat 
van Wil Berkers.  
Dat was een goede bijeenkomst waarbij voet aan de grond kregen met ons verhaal er 
bleek behoefte te zijn aan hetgeen wij te bieden hebben. 
Men zag ons aanbod duidelijk als een aanvullend fenomeen op hun werkzaamheden.  
Mijn keek uit naar onze komst in januari.  
Hierna nog geëvalueerd met Sjors Peters en met name weer het gevoelsmatige aspect 
naar aanleiding van de bespreking met Daniela en Kim doorgenomen, maar ook de 
politieke en ambtelijke omgeving. 
Om 15.30 uur gingen wij allen moe maar voldaan naar huis. 

Dinsdagmorgen zijn we begonnen met een werkbespreking van bureau Marcello.  
Daarover is niet zoveel bijzonders te melden.  

Verslag van de bijeenkomst van wijkraden op 19 november j.l.. 
 Tijdens onze ontmoeting met Bert Valentijn, wijkadviseur in de driehoek burgers/wijkraad 
– bestuurders – ambtenaren/wijkprofessionals, hebben wij de uitnodiging aangenomen om 
tijdens de wijkraden bijeenkomst Bureau Marcello en diens opdracht nader toe te lichten. 
Dit in het kader van kwartier maken.  
Daarbij waren Marcello, Jordi en Frank namens BM aanwezig.  
Ondanks eerdere berichtgeving was Kim van Uden niet aanwezig. 
  
Marcello stelde zich nader voor en maakte de toehoorders deelgenoot van zijn 
levensverhaal. Dit maakte zichtbaar indruk.  
Daarna heeft Frank zich kort voorgesteld, en aan de hand van een deel van de ppt 
presentatie de rest van Bureau Marcello.  
Tevens hebben wij de uitgangspunten van de opdracht door de gemeente aan Bureau 
Marcello toegelicht.  
Op de vraag vanuit een wijkraad  wat zij voor ons zouden kunnen betekenen, hebben wij 
voor fase 1 geantwoord; bekendheid geven aan zelfhulp, wortelen in de wijk en eventuele 
toekomstige toeleiding van kandidaten.  
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Frank verwees naar een persartikel waarin Wethouder De Vries de toenemende sociaal 
maatschappelijke functie van wijkraden onderstreepte.  
Daarmee hebben wij ook een legitimatie voor ons veldonderzoek en toekomstig draagvlak 
voor verdere initiatieven weten te bewerkstelligen.  
Bert Valentijn rondde onze bijdrage en daaruit voortvloeiende interactie  mooi af door ons 
“hoopgevers” te noemen.  
Door onze “onorthodoxe methodiek” fungeren wij als "hoopgevers” die de transitie 
belichamen. 
  
Tijdens de overige agendapunten werd de nieuwe handleiding “Wijkgericht Werken” 
uitgereikt. Hiermee kwam hier en daar een felle discussie opgang.  
Met name de ervaren top down benadering viel niet overal in goede aarde. In het 
verlengde hiervan werd ook de zorg geuit van de toenemende invloed van professionals 
(LEV-groep) binnen de besturen van wijkraden.  
Het blijkt steeds moeilijker om vrijwilligers te vinden voor bestuursfuncties getuige ook het 
recent verschenen artikel in het Eindhovens Dagblad van voorzitter Cees van Dijk waarin 
hij over dit onderwerp de noodklok luidt.  
Verder werd ook de financiële verantwoording besproken.  
Daar zijn ook nieuwe richtlijnen voor. Men wil van de subsidiecultuur af.  
Er wordt in 2016 een begin gemaakt om de subsidiecultuur om te buigen.  
Men moet eerst de eigen reserves opmaken voordat nieuwe middelen worden toegekend. 
  
Na afloop hebben wij voldoende gebruik gemaakt van het netwerken.  
Er vonden verdiepende en persoonlijke gesprekken plaats.  
Zo werd Marcello door de voorzitter Cees van Dijk uitgenodigd om met hem/ons een keer 
een broodje te gaan eten.  
Frank heeft met de wijkadviseur Brenda van der Donk over “vechtscheidingen” gesproken 
en de initiatieven die vanuit beleidsmakers van de gemeente hierover gemaakt worden. 
Vanuit haar persoonlijke betrokkenheid met dit onderwerp zou zij de betrokkenen nader 
informeren over mijn/onze ervaringskennis op dit gebied.  

 Naar mijn mening hebben wij BM en diens opdracht van de gemeente goed over het 
voetlicht kunnen brengen. Tevens is er volop genetwerkt. Omdat wijkraden een directe 
toegang zijn naar de leefwereld van burgers hebben wij er goed aan gedaan om te 
verschijnen in het kader van kwartier maken en wortelen in de wijk.  
De legitimatie schuilt in de toenemende sociaal maatschappelijke rol van wijkraden.  
In de wijk moet het gebeuren en liggen er volop kansen voor zelfhulp/zelfregie. 

Verslag dinsdag 1 en woensdag 2 december 2015. 
Om 9.00 uur hadden wij een voortgangsgesprek met de trajectregisseurs. 
Het thema was wederom de verhouding tussen het ambtelijk apparaat c.q. de 
systeemwereld en bureau Marcello.  
Aanleiding was de carrousel van mailberichten  rond het gebruik van ruimten in het 
veiligheidshuis.  
Het fenomeen over i.p.v. met mensen praten, diende zich hier wederom aan.... 
De conclusie was dat we daar pragmatisch mee om moeten gaan en toch maar op een of 
andere wijze een gesprekje met Tom Pietermans aangaan.  
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Vervolgens hadden wij om 10.30 uur een bijeenkomst met het bemoeizorg team bij GGz 
OostBrabant, onder leiding van Henk Schreurs.  
Ondanks dat het te laat begon  en er enkele leden niet aanwezig waren, was het een 
bijzonder aangenaam gesprek.  
Men nam ons serieus en de huidige problematiek rond regelgeving en afbouw van bedden 
kwam ruimschoots aan de orde. 
Men schrok behoorlijk van de beeldvorming die BM rond dit team had waargenomen, 
namelijk dat ervaren wordt dat het enkele jaren geleden veel beter functioneerde.  
Erna Poulussen, de teamleider, reageerde nogal fel... 
Ook hier (b)lijkt er m.n. door de gemeente niet rechtstreeks en duidelijk gecommuniceerd 
te worden (over i.p.v. met mensen praten). 
Die beeldvorming blijkt gevoed te worden door het feit dat het team veel minder 
opvangcapaciteit ter beschikking heeft.  
Het bleek namelijk dat bottom line dit team feitelijk niets anders doet dan mensen op 
bergen(...) 
Men bleek gemotiveerd om de samenwerking met bureau Marcello aan te gaan.  
Al met al een positief gesprek.  
Hierna hebben we gezamenlijk geluncht in het ziekenhuis en vertrok Marcello richting 
Venlo.  
Frank en Hans zijn daarna op de bonnefooi aan geweest bij Indigo Helmond die de Basis 
GGZ verzorgd.  
Wel even contact gehad met een mevrouw en daar is uiteindelijk via mail op gereageerd 
door Theo Schoutsen, regio manager indigo Brabant oost. 
Gisteren (7 december) telefonisch gesproken met Theo Schoutsen, regiomanager van 
Indigo Oost Brabant.  
Dit naar aanleiding van een e-mail die ik hen had gestuurd met betrekking tot ons 
kwartiermaken en een bezoek dat Frank en ik samen aan hun vestiging in Helmond 
hadden gebracht. 
Hij begon met zijn verbazing uit te spreken dat er nu weer een club in Helmond aan het 
kwartiermaken was. 
In de periode 2013 - 2014 blijkt Door & Voor ook al met Indigo samengewerkt te hebben in 
het kader van kwartiermaken. 
Dit was volgens Theo geen succes. 
Er werd op volgens zijn waarneming een wij-zij sfeer gecreëerd door de 
ervaringsdeskundigen van Door & Voor. Ook werden de ervaringsdeskundigen als 
arrogant ervaren.  
Indigo is relatief klein in Helmond zij doen het een en ander aan basisGGZ behandeling 
middels GZ psychologen en een SVP-er. 
Verder doen ze wat met KOPP-kinderen en via een contract met de zorgverzekeraars 
doen ze een en ander aan preventie.  
Verder zitten zij in een overleg met betrekking tot suïcidepreventie. Daar had Danielle het 
ook al over. 
Op zich staat hij open voor vernieuwing en samenwerking.  
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Heeft een goede contacten met Henk Schreurs, mede vanwege het feit dat Indigo nog een 
onderdeel van GGZ OostBrabant is. 
Theo gaf aan de samenwerking met de gemeente Helmond erg ingewikkeld te vinden. 
Ook hij gaf aan dat hierbij een rol speelt dat de gemeente vrijwel niets weet over de GGZ 
populatie en alles wat daarmee samenhangt.  
Al met al een goed en constructief gesprek waarin we elkaar vonden. 
Inmiddels had Hetty van Asten van het zelfhulp netwerk de afspraak afgebeld vanwege 
ziekte.  
Frank en Hans hebben daarna nog overleg gehad over met name de tweede 
voortgangsrapportage richting de gemeente Helmond. 
Om 15.00 uur ging ieder zijns weegs. 
Woensdag 2 december zijn wij om 9.00 uur begonnen met een bezoek aan de LEV 
groep.  
Op het hoofdkantoor spraken we met Marjolein den Ouden en Judith Bach.  
Men bleek zeer geïnteresseerd in ons concept mede vanwege het feit dat men al langer 
merkt dat ervaringsdeskundigheid ook in het maatschappelijk werk in gebracht zou 
moeten worden. 
Hierna ging Marcello de groep in de Westwijzer draaien en Frank en Hans zijn op de 
bonnefooi bij Lets ruilwinkel en super sociaal aan geweest, dat een onderdeel van SMO 
bleek te zijn.  
Aldaar met een werkmeester gesproken over de problematiek in Helmond en ook daar 
werden we bevestigd in ons vermoeden dat een integrale aanpak nodig is waarbij jeugd 
zeker geïncludeerd zou moeten worden. 
Hierna naar wijkhuis De Loop geweest waarbij met de beheerster gesproken hebben en 
ook daar bleek dat er veel aan de hand is in Helmond en er nogal wat impliciete dan wel 
latente problematiek is. 
Ook de centralistische benadering vanuit de gemeente en de LEV groep blijkt zo zijn effect 
te hebben.  
Hierna hebben we in het stadskantoor geluncht met Kim en Daniela, waarbij Ans van de 
Kerkhof ook aanwezig was. 
Op de vraag van Kim, hoe het ons verging, hebben zowel Marcello als Hans aangegeven 
vermoeid te zijn vanwege de zwaarte van de opdracht en de complexiteit daarvan.  
Dit bleek enigszins ontregelend te werken, waardoor er opening ontstond en meer ruimte 
voor onze ideeën en visie.  
Hierna om 14.00 uur een gesprek met wethouder Margreet de leeuw, dat zeer aangenaam 
was, en waar de ruimte die zich al tijdens de lunch  had aangediend, werd gelegitimeerd 
door de visie van Margreet.  
Er blijkt een gevoel van urgentie te bestaan, mede ingegeven door zes 
recente suïcides van vrouwen onder de 20 jaar... 
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Met name doordat Margreet de scope breder trok, ontstond er consensus over een 
integrale aanpak in plaats van de specifieke benadering van alleen de complexe 
doelgroep.  
We hebben alvast een voorschot genomen op onze voorwaarden:  
wij hebben aangegeven geen subsidierelatie te willen en alleen een meerjarige opdracht 
te willen accepteren.  
Dit veroorzaakte wel enige commotie, maar op betrekkingsniveau bespeurden wij wel 
ruimte. 
Dit gesprek met Margreet hebben wij alle drie ervaren als een doorbraak.  
Na nog wat napraten zijn wij om 15.15 uur ieder zijns weegs gegaan. 

Verslag donderdag 10 en vrijdag 11 december  
Frank en ik zijn om 11.00 uur bij Hetty van Asten van Stichting zelfhulp op bezoek 
geweest.  
Dat was een constructief en informatieve bijeenkomst. 
Zij legde uit dat Stichting Zelfhulp haar eigenheid en identiteit wil handhaven door gewoon 
te blijven doen wat zij altijd al gedaan heeft.  
Hun activiteiten lijken goed aan te sluiten op die van BM.  
Wel bracht zij in het midden dat zij door de gemeente Helmond gedwongen zijn om samen 
te gaan werken met Door & Voor alsmede stichting Zelfhulp Verbindt.  
Daar was zij niet over te spreken.  
Met name tussen haar en stichting zelfhulp verbindt blijkt nogal wat animositeit te zijn. 
Hetty richtte haar verontwaardiging met name op de persoon van Ben Rooijakkers. 
Hierna hebben wij geluncht in het werkcafé, waar wij Daniela en Kim tegen het lijf liepen.  
Hierdoor ontstond nog al wat dynamiek omdat zij het alsnog nodig vonden om de tweede 
rapportage met ons door te akkeren. 
Met name op de mededeling van Marcello, dat hij nog niet wist of wij wel doorgaan na 1 
januari werd sterk gereageerd. 
Marcello bleef bij zijn standpunt en al met al was het wel een enerverende bijeenkomst.  
Hierna hebben wij uitgebreid gesproken met Cees van Dijk die jarenlang voorzitter is 
geweest van de wijkraden.  
Daar kregen wij veel informatie over wat er zich zo al in het Helmondse afspeelt. Ook hij 
gaf aan blij te zijn met onze komst en er veel van te verwachten. 
Hierna hadden wij een bijeenkomst met Stichting zelfhulp verbindt in het veiligheidshuis, 
die met vier man/vrouw sterk aanwezig waren. 
Dit was een nogal rommelige en warrige bijeenkomst, waaruit niet helemaal helder werd 
wat zijn nou precies gaan doen in Helmond en al helemaal niet wat hun visie en missie is.  
Het enige wat duidelijk werd is dat zij met de andere twee zelfhulppartijen een locatie gaan 
bemannen.  
Verder wilden zij heel graag met ons samenwerken, maar de overeenkomsten en 
verschillen in eventuele overlap werd niet duidelijk. 
Vrijdag zijn wij om 10.00 uur begonnen met een werkbespreking.  
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Hans gaf duidelijk aan ernstige twijfels te hebben over de haalbaarheid van op korte 
termijn doorgaan in Helmond.  
Hij achtte de geesten niet rijp en was voor een ‘nee’ op 1 januari.  
Hierover hebben we stevig gedebatteerd, waarbij met name Frank vond dat we meer naar 
de kansen dan naar de bedreigingen moesten kijken. 
Uiteraard was een en ander nog al prematuur aangezien we nog een heidedag voor de 
boeg hebben alsmede een belangrijk gesprek met Nathalie Peijs.  
Hierna zijn wij naar medisch Centrum Leonardus gegaan, alwaar wij een gesprek hadden 
met huisarts Heres en 2 POH-GGZ ers.  
Dat bleek een gouden greep, zowel de huisarts als de praktijkondersteuners  stonden zeer 
open voor onze visie en missie.  
We kregen nog het compliment dat wij, in tegenstelling tot WIJ-Eindhoven de huisartsen er 
wel bij betrokken hebben.  
Al met al een plezierig en inspirerend gesprek.  
Hierna hebben we nog bij de cacao fabriek geluncht en ging ieder zijns weegs. 

Verslag dinsdag 15 en woensdag 16 december 2015 
Op dinsdag 15 december zijn Frank en Hans op bezoek geweest bij Novadic Kentron te 
Eindhoven. 
Het gesprek begon wat stroef omdat Ton van Pelt maar bleef vragen naar wat nou precies 
onze bedoeling was. 
Nadat Hans drie keer had toegelicht wat onze bedoeling is, intervenieerde Frank waardoor 
er meer structuur kwam in het gesprek.  
Het was een beetje een vreemd gesprek omdat men enerzijds wel sympathiek stond ten 
opzichte van zelfhulp, maar aan de andere kant voelden wij wantrouwen en de bekende 
doorgereden van: ‘wij doen dat allemaal al’. 
na een uur werd het gesprek beëindigd en hebben wij nog even een half uur met Marcella 
zitten praten.  
Marcella blijkt een professional met ervaringsdeskundigheid te zijn die duidelijk in een 
spagaat zit ten opzichte van de organisatie.  
Uiteindelijk gaf hij toe dat de zogenaamde coachingsgroepen onder de teamleiders gaan 
vallen en dat zij het daar niet mee eens is en zich daarom gaat het terug trekken. 
Al met al een ambivalent gebeuren! 
Op woensdag 16 december begonnen wij met een werkbespreking van BM in het 
veiligheidshuis.  
Daarna om 9.00 uur de laatste voortgangsbespreking met de trajectregisseurs.  
We hebben terug gekeken en vooruit gekeken. 
De conclusie was dat we naar elkaar toe gegroeid waren en over en weer steun en 
loyaliteit hebben ervaren.  
Er is nog even gesproken over een toeleiding naar de zelfhulpgroepen door de 
trajectregisseurs, waarbij Hans aangaf dat het nodig is om alles te toetsen aan de 
herstelvisie zodat voorkomen wordt dat bepaalde procedures herstelondermijnend 
worden.  
Hierna hadden wij een gesprek met Nathalie Peijs en Ellen Knobbe, wat enigszins stroef 
begon maar wat allengs beter liep.  
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We hebben het gehad over de weerstanden binnen de ambtelijke organisatie en zijn 
duidelijk geweest over hoe wij een en ander hebben ervaren. 
Belangrijk was dat we elkaar vonden op het gegeven, dat het helemaal anders moet gaan 
worden.  
Hierbij hebben wij aangegeven dat zelfzorg wat ons betreft daar in een legitieme en 
primaire plaats zou moeten krijgen. 
we waren het er over eens dat het nieuwe ten koste van het oude zal gaan.  
Ook nog even onze moeite met de gedwongen de samenwerking van/met de drie andere 
zelfzorgpartijen benoemd.  
Hier bespeurden we enige ruimte bij het management. 
Na de lunch gingen Frank en Marcelo naar de reclassering van Novadic Kentron en Hans 
vertrok alvast naar het Brouwhuis om de bijeenkomst met de woningcorporaties voor te 
bereiden. 
Na een korte introductie en toelichting op onze opdracht stuitten Frank en Marcello 
aanvankelijk op een wat gesloten houding.  
Door de interactie, die pas na het vertrek van Dirk Snelders op gang kwam, ontstond er 
ruimte.   
Men ziet dat wij een een brug kunnen slaan tussen het “gedwongen kader” van waaruit 
hun opereren, en wij die vanuit de doorleving een beter appèl kunnen doen op de eigen 
verantwoordelijkheid van cliënten.  
Men staat open voor verdere initiatieven. 
  
De bijeenkomst met de wooncorporaties werd bezocht door in totaal zo'n 15 personen 
waarvan twee van de gemeente Helmond en een wijkagent. 
Na een inventarisatie van wat er  leeft bij de buurtbeheerders een woonconsulenten t.a.v. 
de overlast van zgn. verwarde personen, was de conclusie dat er veel frustratie en 
onmacht bij hen bestaat.  
Deze wordt gevoed doordat enerzijds meer mensen ambulant behandeld worden dus 
thuis verblijven en anderzijds dat de hulpverlening niet blijkt aan te sluiten bij de praktijk. 
Men ontmoet veel weerstand bij de hulpverlening als er aan de bel wordt getrokken, en 
ook het al dan niet terechte beroep op de privacyregelgeving frustreert alle processen. 
De mate waarin de ketenpartners elkaar niet weten te vinden c.q. niet aansluiten bij de 
vraag, verbaasde ons.  

Hierna heeft Bureau Marcello uitgelegd wat onze opdracht is en wat wij beogen met de 
zelfhulp, en daarbij ontstond een plezierig en constructief gesprek.  
Duidelijk was dat alle aanwezigen er enthousiast werden van ons concept en dat graag zo 
snel mogelijk in de praktijk gerealiseerd zouden zien. 
Alle bezoekers gaven aan het een waardevolle bijeenkomst te vinden en wilden liefst 
direct aan de slag. 
Om 17.15 uur vertrokken wij richting Eindhoven voor het eindejaarsfeest van Bureau 
Marcello. 
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